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U periodu od 5. do 7. novembra SS BOFOS bio je domaćin predstavnicima Sindikata banaka i osi-
guravajućih društava Turske (BASS). Kolege iz Turskog sindikata: Turgut Yılmaz, predsednik, 
Mustafa Eren, generalni sekretar, Zafer Gökçegöz, predstavnik BASS zadužen za područje 
Istambula, Akif Karender, predstavnik BASS zadužen za područje Ankare i unutrašnje Anadolije, 
Erol Sardoğan, predstavnik BASS zadužen za područje Izmira i Emina Karo, saradnica i pre-
vodilac, posetile su na poziv SS BOFOS-a, koji im je upućen još na Regionalnoj konferenciji u Rumu-
niji, Beograd i Novi Sad.
Domaćini su bili: Mara Erdelj, predsednica, Vladislav Jevtović, zamenik predsednice, Miro-
slav Kovačević, potpredsednik SS BOFOS, Marija Bugarčić, potpredsednica SS BOFOS, 
Marija Gavrić, član Predsedništva SS BOFOS i Stanica Šarčanski, savetnica u SO SS Erste 
Bank. Osim radnog dela posete, (koji je uključivao sastanak koji je SS BOFOS organizovao u saradnji 
sa Savezom samostalnih sindikata Srbije, 6. novembra, i obilazak Poslovnog centra Erste Bank u 
Novom Sadu 7. novembra) kolege iz Turske obišle su Kalemegdan, Skadarliju, a boravak u Novom 
Sadu učinjen je zanimljivijim obilaskom centra grada i Ribarskog ostrva.

 - Direktor ovog centra Željko Kostadinović je uz dobrodošlicu upoznao goste sa poslovanjem 
i uspešnim rezultatima koje Banka ostvaruje na tržištu Srbije, a zatim odgovarao na pitanja gostiju. 
Kostadinović i predstavnici Sindikata istakli su i vrlo uspešnu saradnju koja od prvog dana, od pre 
10 godina postoji između Sindikata i Poslodavca Erste banke. Obe delegacije su zaključile da je po-
seta bila vrlo korisna i da započeta saradnja treba da se nastavi na raznim nivoima, a kao prvi korak, 
dogovoreni su sportski susreti, kazala je Stanica Šarčanski.
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- U Turskoj od ukupno 50 banaka, 35 su, gledano po udelu u 

kapitalu, banke u stranom vlasništvu. Tamo gde je vlasništvo 

dominantno u rukama stranaca, tamo nema ni sindikata, dok 

kada je reč o bankama koje su u većinskom vlasništvu države ili 

u turskom vlasništvu –uspevamo da se sindikalno organizujemo 

i tu negujemo dobre odnose sa poslodavcem.

Kolektivni ugovor veoma je bitan. On reguliše sve što je od 

značaja za zaposlene u finansijskim organizacijama. Mi imamo 

zaključene kolektivne ugovore kod poslodavca, imamo i 

zaključen granski kolektivni ugovor, dok opšti kolektivni ugovor 

ne postoji, kazao je Turgut Yılmaz.

On je istakao da Zakon u Turskoj propisuje određen „prag“ 

koji treba preći kako bi sindikat imao prava da pregovara oko 

zaključenja kolektivnog ugovora, odnosno da sindikat mora 

da ima u svom članstvu minimum 40 odsto od ukupnog broja 

zaposlenih kod poslodavca, da bi zaključio kolektivni ugovor.

Ono što je specifično kod 
nas u Turskoj, a u vezi 
važenja kolektivnih ugovora 
je to da se prava, koja su 
zagarantovana kolektivnim 
ugovorom, odnose samo na 
članove sindikata, a da oni 
koji nisu članovi sindikata, 
mogu da plaćaju takozvanu 
„solidarnu članarinu“ kako 
bi imali ista prava koja 
imaju i članovi sindikata, 
a po osnovu kolektivnog 
ugovora. Ukoliko odbiju da 
plaćaju solidarnu članarinu, 
imaju prava samo po osnovu 
Zakona o radu, kazao je 
Turgut Yılmaz.
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SS BOFOS u saradnji sa Savezom samostalnih 

sindikata Srbije, 6. novembra organizovao je 

sastanak sa predstavnicima Sindikata banaka i 

osiguravajucih drustava Turske (BASS), kojem su 

prisustvovali Duško Vuković, podpredsednik 

SSSS, Marija Bugarčić podpredsednica 

SS BOFOS, Svetlana Mančić, šef kabineta 

SSSS, Vera Radovanović, stručni saradnik 

SS BOFOS i Biljana Pejović iz međunarodnog 

odeljenja SSSS.

Turgut Yılmaz je naglasio da mu je drago da je 

došao u Srbiju i da se u Beogradu oseća kao kod 

kuće, a da su ljudi srdačni i neposredni.

On je naglasio da svuda u bankama sa 

stranim kapitalom ima problema sa sindikalnim 

organizovanjem.

- Ova neoliberalna politika koja se primenjuje 

u celom svetu, došla je i kod nas. Nemojte nas 

pogrešno razumeti, mi nismo protivnici kapitala, ali 

se zalažemo da od onoga što smo sami proizveli 

da imamo neku dobit.

Svi sektori su u krizi, ali je finansijski sektor u 

Turskoj u posebnoj krizi. Radi se o tome da su u 

sektoru finansija postavljeni visoki ciljevi od strane 

poslodavca, odnosno „targeti“ a zaposleni koji 

ih ne ostvare – ostaju često bez posla, odnosno 

bivaju otpušteni.

Imamo stopu nezaposlenosti od 10 odsto, stim 

da najveće učešće u ovom procentu imaju mladi. 

Imajući u vidu tu činjenicu poslodavci se lako 

odlučuju da otpuste zaposlenog, jer su sigurni da 

će među mladima koji nemaju posla naći zamenu, 

kazao je Turgut Yılmaz.
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Duško Vuković je izneo podatak da od 800.000 
nezaposlenih u Srbiji sigurno je 400.000 mladih. 
- Zvanični podaci govore da je u Srbiji stopa 
nezaposlenosti oko 20 odsto, dok sindikat 
raspolaže sa podacima da je stopa nezaposlenosti 
veća i da iznosi oko 25 odsto. Mi kao Savez 
samostalnih sindikata Srbije veliki značaj 
pridajemo međunarodnoj saradnji i međusobnoj 
razmeni iskustava i verujem da ćemo u budućnosti 
imati dovoljno snage da se zajedno izborimo protiv 
neoliberalne politike, kazao je Duško Vuković.
Marija Bugarčić zahvalila se kolegama iz 
Turske što su se odazvali pozivu SS BOFOS i došli 
nam u posetu. Ona je kolege iz BASS-a pozvala i 
na nastupajući međunarodni seminar u organizaciji 
SS BOFOS koji će se, kako je planirano održati u 
aprilu naredne godine u Beogradu.
- Mi trenutno u Srbiji imamo samo jednu banku, 

odnosno Halkbank- koja ne pripada BASS-u, a 
koja je u većinskom turskom vlasništvu i izrazila 
nadu da ukoliko u budućnosti određena turska 
banka članica BASS bude kupila neku banku u 
Srbiji da ćemo imati pomoć BASS oko sindikalnog 
organizovanja, ovde u našoj zemlji.
Mara Erdelj, predsednica SS BOFOS naglasila 
je da je dogovoren nastavak i jačanje bilateralne 
saradnje. 
- U tom cilju ćemo zaključiti Sporazum o saradnji, 
koji će definisati uspostavljanje i intenziviranje 
bilateralnih odnosa između rukovodstava i članova 
naša dva sindikata. Planiramo da razvijamo 
i negujemo saradnju uz razmenu iskustava, 
informacija, a kroz organizovanje zajedničkih 
aktivnosti, seminara, obuka i inicijativa za zaštitu 
socijalnih prava i interesa članova ove dve 
organizacije, kazala je Mara Erdelj.


